
تحلیلگر ارشد مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری مطرح کرد 

۲ شرط ایران برای همکاری با آژانس
پس از قطعنامه جدید

دیاکـــو حســـینی، مدیربرنامـــه مطالعـــات جهانی مرکز 

بررسی های اســـتراتژیک در گفت وگو با »فرهیختگان« با 

اشـــاره به تصویب قطعنامه علیه ایران در شورای حکام به 

پیشنهاد کشورهای اروپایی و اقدام ایران در این زمینه اظهار 

داشت: »قطعنامه ای که علیه کشورمان تصویب شد، کاملا 

تبلیغاتی و متکی بر ادعای رژیم صهیونیســـتی  مبتنی بر 

اسناد دزدی و سرقت شده از فعالیت های پیشین ایران بود 

و این مساله براساس آن آغاز شد.« 

حسینی با اشاره به علت عدم همکاری با آژانس برای بازرسی 

در این زمینه تصریح کرد: »اولا این را نمی توان پذیرفت که 

معیار آژانس انرژی اتمی براساس اسناد جاسوسی ادعاشده 

توسط سایر کشورها باشد. 

نکته دیگر این اســـت که اگر چنین اجازه ای به آژانس داده 

می شد، از آنجا که اسناد موردنظر آژانس متکی بر ادعاهای 

رژیم صهیونیســـتی بیش از 50 هزار سند می شود، باید آن 

را به رسمیت بشناسیم و اجازه چنین بازرسی هایی را تا 50 

هزار مورد به آژانس بدهیم که این معقول نیست و خارج از 

تمام عرف هایی است که وجود دارد.«

این کارشناس مسائل بین الملل تاکید کرد: »این قطعنامه 

غیرفنی و متکی بر سیاســـت های رژیم صهیونیســـتی و 

فشـــارهای آمریکا بود، ازاین رو برای ایـــران غیرقابل قبول 

است.« 

وی درعین حال درباره اقدام متناسب ایران خاطرنشان کرد: 

»اگر آژانس صداقت کافی در این راه داشـــته باشد و تعهد 

بدهد که محدوده اختیارات خود را همان طور که هســـت، 

بپذیرد و فراتر از آن گام برندارد، ممکن اســـت بتوانیم برای 

رفع این مشـــکل به توافقی با آژانس برسیم که فقط درباره 

این دو سایت امکان بازرسی باشد، بدون اینکه امکان تسری 

این فرمول به سایر موارد در آینده باشد.«  

حسینی با بیان اینکه این اقدام نباید به معنای به رسمیت 

شـــناختن ایران درباره آن اسناد ادعایی باشد، خاطرنشان 

کرد: »اگر این دو شـــرط رعایت شود، ممکن است احتمال 

این بررسی از طرف ایران وجود داشته باشد.« 

مدیربرنامه مطالعات جهانی مرکز بررسی های استراتژیک 

ادامه داد: » نکته قابل تامل این است که ایران پروتکل الحاقی 

را داوطلبانه و غیرالزام آور پذیرفته است، بنابراین نباید این 

تصور ایجاد شود که آژانس می تواند فراتر از چارچوب های 

عرفی درخواست های غیرقابل قبول را مطرح کند.« 

وی با تاکید بر اینکه با توجه به این قطعنامه و اینکه آژانس 

تسلیم سیاسی کاری های رژیم صهیونیستی و آمریکا شده، 

احتمال توقف اجرای پروتکل الحاقی توسط ایران از امروز 

به صورت جدی در مقایســـه با گذشـــته موردبررسی قرار 

می گیـــرد، گفت: »همزمان با این اقدام می توانیم به دنبال 

توافقات و راه حل های میانه ای باشیم.« 

حسینی درباره احتمال رفتن این پرونده به شورای امنیت و 

موضع چین و روسیه اظهار داشت: »این موضوع بستگی به 

موضع اروپایی ها دارد؛ یکی از خطراتی که وجود دارد این 

اســـت که اگر تا اجلاس آتی شورای حکام، این مساله بین 

ایران و آژانس حل نشـــود، در آن صورت پرونده می تواند به 

شـــورای امنیت ارجاع شود و در آنجا حتی اگر قطعنامه ای 

علیه ایران طرح شود و چین یا روسیه قصد وتو داشته باشند، 

احتمالا یکی از کشورهای اروپایی مکانیسم ماشه را فعال 

کرده و همه تحریم ها علیه ایران بازگردد.« 

به گفته این تحلیلگر مسائل بین الملل این خطر وجود دارد 

که در آنجا موضوع پیچیده تر شود و اگر این اتفاق رخ دهد، 

کار چندانی از چین و روسیه نیز ساخته نیست، ضمن اینکه 

باید دقت کنیم چین و روسیه تمایل چندانی ندارند که در 

شورای امنیت مقابل آمریکا و کشورهای اروپایی باشند.

وی بر همین اســـاس یادآور شد: »بنابراین کار عاقلانه این 

است که کار به شورای امنیت نکشد و ما تمام راه های ممکن 

را آزمایش کنیم تا در شورای حکام و در آژانس این موضوع 

حل وفصل شود و نیاز به مراحل دیگر نباشد.« 

وی درباره بازگشت به شرایط سال 92 و اجماع جهانی علیه 

ایران با وجود هزینه های بسیار، خاطرنشان کرد: »از روزی 

که برجام به امضا رسید، گروه های تندرو در آمریکا که امروز 

در کاخ ســـفید و دولت آمریکا مستقر هستند و همین طور 

رژیم صهیونیســـتی و البته عربستان سعودی آرزوی این را 

داشتند برجام را ملغی کنند و ایران به همان نقطه ای برگردد 

که برجام از آنجا شروع شد.« 

حسینی اضافه کرد: »به لطف دولت ترامپ به نظر می رسد 

تا اندازه زیادی این امر نزدیک شـــده، بنابراین این موضوع 

جدیدی نیست و می شد پیش بینی کرد که این دشمنی و 

خصومت با برجام که ریشه اصلی آن در رژیم صهیونیستی 

بود، ممکن است کار را به اینجا برساند.« 

ســـیدمحمد مرندی عضـــو هیات علمی دانشـــگاه تهران و 

تحلیلگر سیاســـی و متخصص مطالعات آمریکا در گفت وگو 

با »فرهیختگان« با اشـــاره به تصویب قطعنامه پیشنهادی سه 

کشـــور اروپایی علیه ایران در شورای حکام آژانس بین المللی 

انرژی اتمی پس از هشت سال و اقدام ایران در این زمینه اظهار 

داشـــت: »این قطعنامه در چارچوب فشارهای ترامپ و با توجه 

به اتفاقات پیش روی داخل آمریکا صورت گرفته است، چراکه 

رئیس جمهور آمریکا به دنبال دستاورد برای انتخابات آتی است.« 

وی یادآور شد: »کشورهای غربی کنترل زیادی روی نهادهای 

بین المللـــی ازجمله آژانس دارند و ازاین رو رای آنها غیرمنتظره 

نبود.« 

مرندی درعین حال با بیان اینکه میزان مخالفت ها با این قطعنامه 

بیش از چیزی بود که تصور می شد، افزود: »سیاستی که ایران 

باید دنبال کند در مسیر فعلی است؛ یعنی از طرفی باید یادآوری 

کنیم که هر مصوبه ای در شورای امنیت مرگ برجام است و برجام 

نیز جایگزینی نخواهد داشت.« 

این تحلیلگر سیاسی و متخصص مطالعات آمریکا تصریح کرد: 

»اروپایی ها باید بدانند چنانچه برای خشنودی ترامپ از حدی 

فراتر بروند، دستاورد خود در برجام را برای همیشه از بین خواهند 

برد.«  وی با بیان اینکه وزیر امورخارجه کشورمان نیز از احتمال 

خروج ایران از NPT صحبت کرده بود و بنابراین اجرایی کردن 

این احتمال نیز وجود دارد، گفت: »از طرفی آژانس و کشورهای 

غربی باید در این مساله منطقی برخورد کنند و به برجام بیش 

از این خدشـــه وارد نکنند، چراکه هیچ یک از کشورهای غربی 

تاکنون تعهدات خود در برجام را انجام نداده اند.« 

مرندی با بیان اینکه مشخص است این قطعنامه برای کمک به 

ترامپ در چند ماه باقی مانده تا انتخابات آمریکا صورت گرفته 

اســـت، افزود: »درســـت هنگامی که تنها پنج ماه تا انتخابات 

ریاســـت جمهوری آمریکا زمان باقی است، یکباره آژانس با ما 

دچار مساله شد، درحالی که ما توافق هسته ای را برای سال ها 

به صورت دقیق اجرا کرده بودیم.« 

این تحلیلگر سیاسی و متخصص مطالعات آمریکا با یادآوری این 

نکته که آمریکا چندی پیش اعلام کرد درصدد است تحریم های 

تسلیحاتی را تمدید کند و بلافاصله این فشارها آغاز شده است، 

گفت: »بنابراین ارتباط بین این فشـــارها از سوی آمریکا مانند 

روز روشن است.« 

وی درباره احتمال خروج از برجام و تمدید تحریم های تسلیحاتی 

خاطرنشـــان کرد : »در این صورت اتفاق خاصی نخواهد افتاد، 

چراکه درحال حاضر نیز ما با تحریم زندگی می کنیم و ازاین رو 

چیزی برای از دست دادن نداریم.« 

مرندی با تاکید بر اینکه اگر تمام تحریم های ســـازمان ملل نیز 

برگردد، هیچ اتفاقی برای داخل کشور نمی افتد، اظهار داشت: 

»دلیل این اتفاق این است که تمام این حوزه ها و بسیار فراتر از 

آنها پیش از این به شکل غیرقانونی تحریم شده بود.« 

این اســـتاد دانشـــگاه تهران ادامه داد: »در این شرایط جدید 

کسی بازنده است که دسترســـی های آژانس به مراکز ایران را 

از بین می برد.« 

وی درعین حال با تاکید بر اینکه ما از رفتن پرونده ایران به شورای 

امنیت استقبال نمی کنیم اما چنانچه این اتفاق رخ دهد، مساله 

خاصی هم ایجاد نخواهد شـــد، گفت:  »اگر تحریم های قبلی 

بازگردد، شـــرایط همین می شود که درحال حاضر وجود دارد، 

چراکه در تمام این حوزه ها به شـــکل غیرقانونی توسط آمریکا 

تحریم هستیم.« 

مرندی درباره بازگشت به شرایط سال 92 پس از هزینه کرد بسیار 

و بازرسی های متعدد، گفت: »درحال حاضر تحریم ها نسبت به 

92 بسیار وسیع تر است، چنانچه تحریم های 92 بازگردد، هیچ 

اتفاق جدیدی نمی افتد، چراکه درحال حاضر در حد گسترده تر 

درحال اجرا شدن است.« 

این تحلیلگر سیاسی و متخصص مطالعات آمریکا با بیان اینکه 

هر کشوری برای استقلال خود هزینه می دهد، یادآور شد: »اگر 

شورای امنیت تحریم ها را برگرداند، صرفا تحریم هایی فرمالیته 

خواهد بود؛ ولی درمقابل آن ایران با سرعت در تمامی حوزه های 

هسته ای، سرمایه گذاری سنگینی خواهد کرد تا در آینده دیگر 

جایی برای بحث با ایران درمورد برنامه هسته ای نباشد.« 

وی افزود: »با این اقدام علیه ایران هزینه های طرف مقابل زیاد 

خواهد شـــد و دلیل این حماقت کشورهای اروپایی علیه ایران 

در این شرایط به دلیل فشار ترامپ است، درحالی که غربی ها 

ایـــن نکته را به خوبی می دانند که با اقدام اخیر در آژانس علیه 

ایران چیز جدیدی نصیب آنها و فشـــار جدیدی علیه ایران وارد 

نخواهد شد.« 

مرندی ادامه داد: »تنها نکته ای که کشـــورهای غربی را نگران 

می کند این است که اگر به خواسته آمریکا تمکین نکنند، ترامپ 

به آنها فشار اقتصادی،  سیاسی، فرهنگی و حتی از جهات نظامی 

وارد خواهد کرد و آنها از این موضوع نگران هستند.« 

گفتوگو

مرندی در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

ایران با سرعت در تمام حوزه های هسته ای
 سرمایه گذاری سنگینی  می کند
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فواد ایزدی: 

ازNPTبهطورتدریجیخارجشویم

ایرانبهقطعنامهشورایحکام
واکنشمناسبنشانخواهدداد

فواد ایزدی، استاد دانشکده مطالعات جهان دانشگاه تهران و کارشناس 

مسائل آمریکا در گفت وگو با »فرهیختگان«  قطعنامه شورای حکام آژانس 

بین المللی انرژی اتمی را مورد بررسی قرار داد و درخصوص موضع ایران 

در واکنش به این قطعنامه گفت: »از دیدگاه من، موضع ایران باید خروج 

تدریجی از NPT باشد. مشکلاتی که با آژانس داریم، چند مورد است و 

ظاهرا حل شدنی هم نیست. آژانس انتظارات غیرقانونی دارد، همچنین 

این نهاد هم اکنون به ابزاری در دســـت دولت آمریکا تبدیل شده است. 

حالتـــی که اروپا هـــم دارد و  جای اینکه به آمریکا اعتراض کند که چرا با 

برجام آن گونه برخورد کرده است، نسبت به ایران حساس است. این بیانیه 

اخیر هم متن پیشنهادی اروپایی ها بوده است، لذا به نظر می رسد ایران 

چاره ای جز خروج از NPT ندارد.« 

وی افزود: »معمولا می گوییم که چرا آژانس نسبت به رژیم صهیونیستی 

هیچ حساسیتی ندارد، بازرسی نمی کند، دسترسی نمی خواهد، با اینکه 

این رژیم تعداد قابل توجهی ســـلاح هسته ای دارد. جوابی که مسئولان 

آژانس می دهند این اســـت که این رژیم عضو NPT نیســـت و شما هم 

می توانید عضو نباشید. به این جهت NPT سودی برای کشور نداشته و 

همواره دردسر و مشکلات و قطعنامه سازمان ملل را به همراه داشته است. 

ازاین رو به نظر می رسد با توجه به عبرت هایی که در برجام داشته ایم باید از 

NPT خارج شویم. البته برخی از این اقدام، تعبیر به تلاش برای ساخت 

بمب می کنند، درصورتی که کشور هم می تواند از NPT خارج شود و هم 

به بازرسی و نظارت های متعارف آژانس دسترسی بدهد؛ البته به صورت 

داوطلبانه. ازاین رو چون بازرسی ها جنبه داوطلبانه دارد، داستان های 

بیانیه و قطعنامه را نخواهیم داشت. این اتفاقی است که قطعنامه اخیر 

و نوع عملکردهای آژانس ما را به آن سمت برده است.« 

وی با اشـــاره به تجربه هفت سال گذشته گفت: »نتیجه ای که قاعدتا از 

سیاست خارجی روحانی در هفت سال گذشته باید بگیریم این است که 

حتی اگر امتیاز بدهید، برجام هم باشد، سایت اراک را هم بدهیم، 10 

ســـال غنی سازی را بدهیم، دوسوم سانتریفیوژها را هم غیرفعال کنیم و 

کلی امتیازهای گسترده در حوزه هسته ای تقدیم غرب کنیم، درنهایت 

هر وقت اراده کنند می توانند ما را به حالت قبلی برگردانند،  لذا چنین 

فرآیندی غیر از معطلی کشور و هزینه های گسترده هیچ سودی ندارد.« 

فواد ایزدی در پاسخ به اینکه آیا با چنین اقدامی وضعیت کشور در فضای 

بین المللی با چالش های بیشـــتر مواجه نمی شود، گفت: »از وضعیت 

کنونی چیز بدتری نداریم. حتی رای منفی روســـیه و چین هم منجر به 

توقف صدور قطعنامه علیه ایران نشد. این مسیر فشار حداکثری است 

و همین طـــور ادامه دارد. افزایش تحریم ادامه دارد، چه برجام باشـــد و 

چه برجام نباشـــد، چه به نماینده آژانس اجازه بازرسی بیشتر بدهیم یا 

ندهیم، آنها کار خود را می کنند و پروژه درازمدت دارند که پروژه و هدف 

آنها ســـرنگونی جمهوری اسلامی ایران است. این را باید متوجه شویم و 

برای خود تصمیم بگیریم.« 

به دنبال تصویب قطعنامه پیشـــنهادی سه کشور اروپایی در شورای حکام 

آژانس بین المللی انرژی اتمی به بهانه عدم ارائه دو دسترســـی تکمیلی به 

آژانس، کاظم غریب آبادی، سفیر و نماینده دائم کشورمان نزد سازمان های 

بین المللی در وین با قرائت بیانیه ای، مواضع اصولی جمهوری اســـلامی 

ایران را در این رابطه تشریح کرد.  نماینده ایران در آژانس بین المللی انرژی 

گفت که تهران قطعنامه شورای حکام را کاملا رد می کند و اقدام مقتضی و 

مناسب را در واکنش به آن اتخاذ خواهد کرد. 

وی اظهار داشت: »جمهوری اسلامی ایران، بالاترین سطح همکاری و پذیرش 

بازرسی های آژانس بین کشورهای عضو را دارد. درحالی که سالانه بیش از 

۳۳ دسترســـی تکمیلی از ایران انجام می شود، بزرگ نمایی دو درخواست 

دسترســـی آژانس، درحالی که ایران ابهامات و نگرانی های اصولی در این 

خصوص دارد و گفت وگوها نیز در این زمینه در جریان اســـت و همچنین 

تلاش ها در جهت ایجاد یک بحران غیرضروری بر ســـر راه این همکاری ها، 

اقدامی کاملا غیرسازنده و سیاسی است.«  نماینده ایران خاطرنشان کرد: 

»ازاین رو، تصویب این قطعنامه در شورای حکام با هدف درخواست همکاری 

ایران با آژانس و نادیده گرفتن همکاری های موجود، عمیقا مایوس کننده و 

مایه تاسف است. این قطعنامه چیزی جز زیاده طلبی و فزون خواهی نیست و 

ایران زیاده طلبی را از جانب هر کشور و سازمانی که باشد، کاملا رد می کند.« 

وی بیـــان کرد: »این قطعنامه هیچ ارتباطی با واقعیت های فنی ندارد بلکه 

صرفا ناشی از یک دستورکار سیاسی و غیرحرفه ای است. از شورای حکام 

انتظار می رفت که این همکاری ها را مورد شناسایی قرار داده تا زمینه برای 

تداوم همکاری های نمونه ایران و آژانس، همچنان حفظ شـــود. ما باید در 

برابر کسانی که می خواهند این همکاری ها و دستاوردها را به خاطر امتیازات 

سیاســـی کوته بینانه نابود کنند، متحد بایستیم.«  به گفته نماینده ایران 

مسئولیت همکاری نمی تواند تنها توسط ایران برعهده گرفته شود و اگر این 

امر خدشه دار شود، همه باید تاثیرات منفی آن را تحمل کنند.« 

غریب آبادی عنوان کرد: »مایه تاسف جدی است که این قطعنامه از سوی 

کشورهایی ارائه شده که یا دارنده سلاح هسته ای هستند یا اینکه میزبانی 

چنین سلاح های مخرب و کشنده ای را برعهده دارند. آیا این به سخره گرفتن 

تمامی هنجارها و قواعد بین المللی نیست.« 

وی خطاب به آنها گفت: »چنانچه نمی توانید گامی برای نجات برجام بردارید، 

حداقل شـــرایط را پیچیده تر و دشوار تر نکنید، بی عملی شما در اینجا نیاز 

است که ظاهرا از همین هم ناتوان هستید.« 

غریب آبادی تاکید کرد: »این قطعنامه نه موجب ترغیب ایران به ارائه دسترسی 

به آژانس براســـاس ادعاهای واهی و بی اساس می شود و نه موجب اعمال 

فشار به آن. جمهوری اسلامی ایران، این قطعنامه را کاملا رد می کند و اقدام 

مقتضی و مناسب را در واکنش به آن اتخاذ خواهد کرد که مسئولیت و عواقب 

آن، برعهده بانیان چنین قطعنامه ای خواهد بود.« 

عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو با »فرهیختگان«:

دنبال تسلط بر  مراکز نظامی ایران هستند

روز گذشـــته قطعنامه ضدایرانی شـــورای حکام آژانس 

بین المللی انرژی اتمی که از ســـوی تروئیکای اروپایی به 

بهانه عدم  همکاری تهران با تحقیقات آژانس پیشـــنهاد 

شده بود، تصویب شد. 

این قطعنامه پیشنهادی با ۲۵ رای موافق، دو رای مخالف 

و هفت رای ممتنع تصویب شده است. 

»فرهیختگان« در گفت وگو با کارشناســـان و تحلیلگران 

سیاسی این موضوع و واکنش های احتمالی ایران درقبال 

این قطعنامه را بررسی کرده است.

  چینی ها محافظه کاری را کنار گذاشتند

عبدالرضا فرجی  راد، اســـتاد ژئوپلیتیک و کارشناس مسائل 

بین الملل در گفت وگو با »فرهیختگان« با اشـــاره به تصویب 

قطعنامه شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی علیه ایران، 

این قطعنامه را درراستای فشارهای آمریکا توصیف کرد و گفت: 

»پس از ماجرای گزارش دبیرکل سازمان ملل درباره منشأ ایرانی 

سلاح های به کاررفته در عملیات آرامکو، آمریکایی ها با فشار روی 

آژانس تلاش کردند مصوبه ای از شورای حکام بگیرند تا با بردن 

آن به شورای امنیت مبنایی برای تمدید تحریم های تسلیحاتی 

ایران یا فعال کردن مکانیســـم ماشه ایجاد کنند.«  فرجی راد با 

اشاره به اینکه نکته مثبت اتفاق روز گذشته، رای منفی روسیه 

و چین و هفت رای ممتنـــع بود، گفت: »اتفاقی که اکنون در 

آژانس رخ داده، اشتباه است و کشورهایی چون چین و روسیه 

هم به آن اذعان کامل دارند. علت هم این است که هیچ کشوری 

در دنیا به میزان ایران با آژانس همکاری نکرده و به اندازه ایران 

از سایت های هسته ای خود بازدید نداده است. امر مشخص 

این است که اکنون آژانس به خاطر فشارهای آمریکا دست به 

چنین اقدامی زده، علت هم نگرانی آژانس از تکرار اتفاقی بود 

که درمورد سازمان بهداشت جهانی رخ داد و بودجه آن از سوی 

ایالات متحده قطع شد. با این وصف حالا باید ببینیم بالاخره این 

قطعنامه تبدیل به گزارشی به شورای امنیت می شود یا خیر. 

آنها از ایران خواســـتند اجازه بازرسی از دو سایت جدید را ارائه 

دهد و هنوز معلوم نیست در ایران دقیقا چه اتفاقی رخ خواهد 

داد. همه چیز بستگی به واکنش نهایی و قطعی ایران دارد.« 

  ایران می خواهـــد به همکاری خود ادامه دهد، آژانس 

مانع تراشی می کند

این کارشناس مسائل بین المللی با اشاره به اظهارات محمدجواد 

ظریف، تاکید کرد: »وزیر امورخارجه کشورمان اشاره کرده که ما 

همچنان آماده گفت وگو هستیم و اروپا نباید همدست دشمنان 

ایران باشد اما اروپایی ها این کار را کردند. البته آنچه مسلم است 

اینکه ایران می خواهد همکاری خود را با آژانس ادامه دهد اما 

در مقابل رفتاری که آژانس در پی گرفته است، اجازه نمی دهد 

کارها مثبت پیش برود. درواقع نوع عملکرد آژانس موانع را بیشتر 

می کند، به جای اینکه مسیر را هموار کند. لذا به نظر من با این 

شرایط وارد دوران سختی می شویم.« 

وی با اشاره به اینکه قصد آمریکایی ها به چالش کشیدن مسیر 

همکاری ایران با آژانس اســـت، گفت: »آمریکایی ها همین را 

می خواهنـــد، یعنی درصددند تا قبـــل از انتخابات آمریکا در 

رابطه با برجام و ایجاد مکانیسم ماشه اقداماتی را انجام دهند تا 

دولت بعدی در آمریکا نتواند برجام را بازگرداند، با توجه به اینکه 

میزان محبوبیت ترامپ روزبه روز کمتر می شود. علاوه بر این با 

کتاب هایی که اخیرا منتشر شده، وضعیت ترامپ تحت تاثیر 

بیشـــتری قرار می گیرد. در چنین شرایطی آمریکایی ها فشار 

به ســـازمان های بین المللی را در دستور دارند و سازمان های 

بین المللی هم مقاومت نمی کنند و این باعث تنش بیشتر در 

نظام بین الملل می شود.« 

  به دنبال تسلط بر مراکز نظامی ایران هستند

فرجی راد در پاسخ به احتمال مبنا قرار گرفتن این قطعنامه در 

شورای امنیت سازمان ملل برای فعال سازی مکانیسم ماشه علیه 

ایران، گفت: »من فکر می کنم این قطعنامه به تنهایی می تواند 

سبب فعال شدن مکانیسم ماشه علیه ایران ذیل برجام باشد، لذا 

اول باید به شورای امنیت برود و با گزارش گوترش و با قطعنامه 

22۳1 وارد بحث ها و گفت وگو های طرفین شود. در این میان 

ممکن اســـت گفت وگو هایی بین ایران و آژانس هم آغاز شود و 

اگر آن گفت وگوها به نتیجه نرســـد، ممکن است گزارش برای 

شورای امنیت فرستاده شود.«

سـفیر سـابق ایـران در نـروژ در ادامـه بـا اشـاره بـه مواضـع 

ایـران در ایـن خصـوص گفـت: »موضع کشـور ما این اسـت 

کـه اگـر خـارج از برجـام و مـوارد منـدرج در آن بخواهیـم 

بـه درخواسـت های آژانـس پاسـخ مثبـت دهیـم و اجـازه 

بازرسـی های جدیدی را صادر کنیم، طبیعتا ممکن اسـت 

این مسـیر به یک رویه تبدیل شـده و بعدا درخواسـت های 

دیگـری هـم در ایـن خصـوص مطـرح شـود، مسـیری کـه 

ممکن اسـت پایانی نداشـته باشـد. نکته دوم این است که 

این ادعا و درخواسـت به صورت مشـخص براسـاس اسـناد 

ادعایی و مبتنی بر یک عملیات جاسوسـی شـکل گرفته و 

لـذا مبانـی حقوقی کافی ندارد. پس دو نکته مهم مفروض 

اسـت؛ اول اینکـه ایـن دو سـایت خـارج از آن چیزی بود که 

در برجـام بحـث شـده اسـت و هـم مبانـی حقوقی درسـتی 

نـدارد، لـذا صـدور اجـازه بازرسـی باعـث می شـود دوبـاره 

چندوقـت بعـد، مکان هـای دیگـر را هـم بخواهند بازرسـی 

کننـد و ایـن رونـد را همین طور ادامه دهند تا فشـار بیاورند 

و درنتیجـه تسـلطی بـر مراکـز نظامـی پیـدا کننـد. ازاین رو 

مـن بعیـد می دانـم ایـران اجـازه بدهـد ایـن سـایت ها مورد 

بازدیـد قـرار گیرد.« 

  پرونده ایران در شورای امنیت هم احتمالا با رای منفی 

چین و روسیه همراه خواهد شد

این کارشناس مسائل بین المللی درمورد وقایع آتی توضیح داد: 

»من فکر می کنم یکی دو دوره مذاکره با آژانس برگزار شـــود و 

نتیجه این مذاکرات باعث می شـــود فضا روشن تر و مشخص 

شـــود آژانس می خواهد چه کاری انجام دهد. فراموش نکنیم 

اگر شـــورای امنیت هم بفرستند، با توجه به رای منفی روسیه 

و چین همین روند ممکن اســـت آنجا هم تکرار شود. علت هم 

این است که اقدام روز گذشته این دو کشور تردیدها را کم کرد. 

خیلی ها تردید داشتند که چین و روسیه مانند دور قبلی چالش 

ایران و آژانس رفتار می کنند و رفتار متفاوتی خواهند داشت که 

حالا مشخص شده شرایط متفاوت از گذشته است و حمایت از 

موضع ایران قدری تقویت شده است. 

  چینی ها محافظه کاری را کنار گذاشتند

وی با تحلیل حضور احتمالی پرونده ایران در شـــورای امنیت 

ســـازمان ملل و موضع چین و روســـیه به عنوان دو عضو دائم 

شورای امنیت گفت: »درصورت ارسال پرونده ایران به شورای 

امنیت احتمال زیادی وجود دارد که روسیه و چین سعی کنند 

جلوی صدور قطعنامه علیه ایران را بگیرند و اگر تاکید بر صدور 

قطعنامه باشد، احتمالا وتو می شود.«  فرجی راد گفت: »گمان 

می کنم ایران توانســـته در جریان چالش در شورای حکام از 

رقابت جدی چین و روسیه با آمریکا استفاده کند و از آنها رای 

منفی بگیرد. ما شـــاهد بودیم که چینی ها در این ماجرا قوی 

وارد شدند. چینی ها همیشه محافظه کاری می کردند. اما این 

دعوای آمریکا و چین و تا حدی تمدیدی که اتحادیه اروپا دو روز 

پیش درخصوص تحریم های روسیه درباره اوکراین انجام داد، 

باعث شد هر دو تصمیم قاطعی بگیرند و رای منفی بدهند. لذا 

باید گفت این فضا خیلی متفاوت از دوره گذشته درگیری ایران 

با آمریکاست. چینی ها پیش تر ملاحظه های اقتصادی 600 

میلیارد دلاری خود را با آمریکا داشتند ولی با توجه به حرفی 

که ترامپ دیروز زد و گفت ممکن است کل ارتباط با چین قطع 

شود، آنها را به جایی رسانده که این گونه موضع گیری کنند. 

از طرفی روس ها احســـاس می کنند ترامپ نتوانست کاری 

کند، با توجه به حمایت آنها در دوره گذشته انتخابات انتظار 

داشتند که ترامپ نسبت به تحریم ها اقدامات موثری انجام 

دهد اما ترامپ نتوانست. ازاین رو روس ها وقتی می بینند ترامپ 

تحریم ها را ادامه می دهد و از توافقات موشکی هم خارج شده 

و نهایتا چیزی از دوستی با ترامپ و آمریکا به دست نیاورده اند، 

ملاحظه چندانی نخواهند داشت یا  به عبارت بهتر روسیه فعلا 

در مقابل آمریکا هیچ ملاحظه ای ندارد.« 

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y


